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POSLANICKO PITANJE

„Sta planirate da preduzmete na polju poboljsanja ugrozene ekoloske situacije u
Pljevljima?"

Na postavljeno poslanicko pitanje, Ministarstvo odrzivog razvoja i turizma daje sljedeci

ODGOVOR

Prije nego dam konkretan odgovor na Vase pitanje, neophodno je primjetiti da je, kao rezultat
intenzivirane aktivnosti na poboljsanju stanja zivotne sredine, ne samo u Pljevljima, vec u
cijeloj Crnoj Gori, svijest javnosti o ovom problemu u posljednjih nekoliko godina izuzetno
izgradena i da je sira javnost, na osnovu podataka koji su dostupni u realnom vremenu i
brojnih studija i analiza uradenih na ovu temu, upoznata sa pojedinostima, narocito kada je^u
pitanju zagadenje vazduha, o cemu svjedoci i obrazlozenje Vaseg pitanja u kojem se istice
nesporan uticaj meteoroloskih uslova nakvalitet vazduha u pljevaljskoj kotlini.

Ipak, neophodno jeuloziti dodatne napore da se javnosti u potpunosti predoci funkcionisanje
sistema pracenja kvaliteta vazduha. Naime, pocetkom oktobra ove godine [u obrazlozenju
Vaseg pitanja navodi se 5. i 7. oktobar], u Pljevljima nije bilo magle i temperaturnih inverzija.
Medutim, tri dana za redom dolazilo je do prekida napajanja mjernog mjesta na Gagovica
imanju elektricnom energijom, sto uzrokuje destabilizaciju osjetljivih mjernih instrumenata
za cije jevracanje u normalan rad potrebno 24 do 48sati, o cemu je javnost bila obavijestena
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na internet stranici Agencije. lako mjerni instrument nakon prekida napajanja pokazuje
proizvoline vrijednosti na elektronskom citacu, dok se ne postigne stabilizacija instrumenta,
filter na kojem se sakupljaju suspendovane cestice i koji se gravimetrijskom metodom
obraduje u laboratoriji akreditovanoj za pracenje kvaliteta vazduha [DOO Centar za
ekotoksikoloska ispitivanja - CETI] je realni pokazatelj koncentracija za dati period. Staino
naglasavamo da su podaci urealnom vremenu nevalidirani podaci, koji sluze za informlsanje
javnosti, ali da tumacenje ovih podataka i njihovo validiranje u skladu^ s evropskim
referentnim metodama mogu vrsitl same akredltovane laboratorije i ovlascene institucije.

Uskladu s tim, na osnovu izvjestaja o ispitivanju kvaliteta vazduha za oktobar 2017. koji je,
shodno Zakonu o vazduhu, pripremio DOO CETI i koji je objavljen na internet stranici
Agencije, koncentracije suspendovanih cestica PMIO su 5. oktobra iznosile 62.94 pg/m^, a7.
oktobra 53.52 pg/m^. Srednja 24-casovna vrijednost za oktobar iznosila je 60.59 pg/m^. u
odnosu na granicnu vrijednost od 50 pg/m3. Uoktobru je ukupno zabiljezeno 19 dana sa
prekoracenjem srednje dnevne vrijednosti PMIO, sto, bez sumnje, svjedoci o zagadenosti
vazduha uPljevljima, ali ne uonoj mjeri koju navodite uobrazlozenju pitanja.

Nadamo se da ce kvalitet podataka u narednom periodu biti dodatno unaprijeden kroz
prosirivanje mreze za pracenje kvaliteta vazduha uspostavljanjem tri nova mjerna mjesta u
Crnoj Gori kao i nabavkom rezervne mjerne opreme koja ce biti koriscena uslucaju kvara
instrumenkta ili njihove redovne kalibracije. Naime, Ministarstvo odrzivog razvoja i turizma
trenutno sprovodi IPA projekat kroz koji 6e se nabaviti mjerna ianaliticka oprema za pracenje
i analizu kvaliteta vazduha, u vrijednosti od 1 milion eura.

Stanje kvaliteta vazduha uPljevljima jedan je od najtezih problema^sa kojim se suocava jedna
od potencijalno najbogatijih opstina u Crnoj Gori sa stanovista razvojnih potencijala.
Zagadenje vazduha u Pljevljima je problem koji traje decenijama, i ono potice od koriscenja
fosilnih goriva u: oko 5000 individualnih lozista i42 gradske kotlarnice, industriji (TE Pljevija
i Rudnik uglja a.d], a dodatno na taj problem uticu i izrazito nepovoljni meteoroloski uslovi,
kao i geografske karakteristike grada koji je smjesten ukotlini bez strujanja vazduha ukojoj
se zagadenje akumulira nadgradskim jezgrom.

Kao konkretan odgovor na Vase pitanje u vezi sa planovima poboljsanja ekoloske situacije u
Pljevljima, navescu nekoliko kljucnih planiranih aktivnosti i aktivnosti cija je realizacija u
toku.

Podsjeticu Vas da je tokom 2013. izvrsen remont elektrofilterskih postrojenja uTE Pljevija u
koji je iz kredita Njemacke razvojne banke [KfW] ulozeno oko 11 miliona eura, kako bi se
emisije suspendovanih cestica iz TE „Pljevlja" svele na dozvoljene ^anicne vrijednosti. U
skladu sa zahtjevom za izdavanje integrisane dozvole koji je TE „PljevIja" 24. novembra 2017.
dostavila Agenciji za zastitu prirode i zivotne sredine, unarednom periodu, tj. od 2019. do
2021. TE „Pljevlja" ce izvrsiti:

- ugradnju postrojenja za smanjenje emisija sumpor-dioksida i oksida azota i tehnicko
poboljsanje rada elektrofilterskog postrojenja;

- izgradnju sistema za preciscavanje otpadnih voda;
faznu rekultivaciju deponije Maljevac koja jeotpocela i trajace do 2023;

- rekonstrukciju rashladnogtornja;
- konstantne aktivnosti vezane za sprjecavanje samozapaljenja uglja na deponiji i

sprjecavanje zagadenja vazduha sa deponije pepela i sljake;



- unaprijedenje monitoringa buke, i realizaciju plana smanjenja buke; itd.

Vlada Crne Gore je 2014. godine potpisala sa Svjetskom bankom Ugovor ozajmu za projekat
Upravljanje industrijskim otpadom i ciscenje" [vrijednosti 50 miliona eura] uokviru kojeg ce

biti sanirane dvije tzv. ..crne ekoloske tacke" na teritoriji Pljevalja. Pored sanacije deponije
pepela isljake "Maljevac", za koju je ufinalnoj fazi potpisivanje podkreditnog Ugovora izmedu
EPCG (operater TE Pljevija) i Vlade, predvidena je i sanacija flotacionog jalovista Gradac u
Pljevljima. Utoku je izbor obradivaca Glavnog projekta za sanaciju jalovista Gradac.

Vlada Crne Gore je 27. aprila 2017. usvojila Drugi Akcioni plan uz Nacionalnu strategije
upravljanja kvalitetom vazduha za period 2017-2020, kojim je planirana realizacija 43 mjere,
za cije je sprovodenje potrebno 23.3 miliona eura. Oko 60% ovih sredstava ill skoro 14
miliona eura obezbijedeno je kroz kredit sa Svjetskom bankom i IPA sredstva. Rjesavanje
problema zagadenosti vazduha uPljevljima je u fokusu ove Strategije.

U Kapitalnom budzetu za 2018. godinu, nastavlja se sa izdvajanjem sredstava za
unaprijedenje kvaliteta vazduha uPljevljima. Planirana sredstva ticu se, prije svega, izgradnje
gradske toplane koja ce zamjeniti kotlarnicu u Skerlicevoj ulici, koja negativno utice na
kvalitet vazduha u gradskom jezgru, jer je stavljena u rad krajem 70-ih god XX vijeka, bez
adekvatnih filtera. Nakon neuspjesnog tenderskog postupka zaizgradnju nove toplane i dugog
odlucivanja u zalbenom postupku tokom citave 2017. godine, Direkcija javnih radova je
raspisala novi tender za izgradnju toplane, aotvaranje ponuda predvideno je za 27. decembar
2017. godine.

Ono sto je predvideno za realizaciju u okviru Drugog Akcionog plana uz Nacionalnu strategije
upravljanja kvalitetom vazduha za period 2017-2020, jeste i obezbjedivanje dodatnih
sredstva iz donacija za subvencionisanu nabavku ekoloski prihvatljivijih goriva/uredaja za
grijanje u opstini Pljevija u periodu do izgradnje sistema toplifikacije i obezbjedivanje
finansijske podrske fizickim licima za investicije uoblasti energetske efikasnosti.

Podsjecam da su ovu sezonu grijanja Pljevljaci docekali na vrijeme sa obezbjedenim,
subvencionisanim, ekoloski prihvatljivijim gorivima [peletima i briketima], sto je praksa koja
se vec trecu sezonu sprovodi u opstini Pljevija. lako je ovom aktivnoscu u prethodne dvije
godine obuhvaceno oko 10% domacinstava u Pljevljima, uvjeren sam da postepeni prelazak
na ekoloski prihvatljivija goriva i upotreba efikasnijih uredaja za grijanje dugorocno donosi
rezultate. Primjera radi, ovog decembra, za razllku od prethodnih godina, uprkos niskim
temperaturama, od 15. decembra koncentracije suspendovanih cestica PMIO u Pljevljima su
ispod granicnih vrijednosti, sa najvecom satnom koncentracijom od 36 pg/m3. Uz to, odredeni
broj javnih objekata [npr. skole, upravna zgrada Rudnika uglja) presle su sa grijanja na ugalj
na grijanje na pelet.

Uokviru mjera planiranih Drugim Akcionim planom za sprovodenje Nacionalne strategije
upravljanja kvalitetom vazduha, realizovana je izrada Kratkorocnog plana kvaliteta vazduha
za teritoriju opstine Pljevija u slucaju prekoracenja praga upozoravanja za sumpor-dioksid.
Isticem da do sada nismo imali ovakvih prekoracenja, all je u januaru 2017. postojala
opasnost od ovakvogprekoracenja.

Svakako, jedino dugorocno rjesenje problema zagadenja vazduha u Pljevljima je toplifikacija
grada, cime ce se eliminisati individualna lozista i gradske kotlarnice. Ovaj projekat je
predviden kroz izgradnju 11 bloka TE Pljevja, dok tehnicke mogucnosti za to postoje iuokviru
1 bloka.



Konacno, naglasio bih da Opstina Pljevlja u saradnji s Ministarstvom odrzivog razvoja i
turizma i Agencijom za zastitu prirode i zivotne sredine radi na reviziji Plana kvaliteta
vazduha za Opstinu Pljevlja koji ]e donesen 2013. godine, da bi se razradlle nove kratkorocne
mjere za naredni period. Naime, u situaciji kao sto je ova, kada je uzrok prekomjernog
zagadenja sadejstvo grijanja domacinstava, emisije iz stacionarnih izvora i neumoljivi
vremenskl uslovi, Vlada je smatrala neophodnim dazajedno sa Opstinom Pljevlja 1gradanima
Pljevalja participira u rjesavanju ovog dugorocnog problema, koji zahtijeva punu posvecenost
svih da bi se doslo do trajnog rjesenja.

MINISTAR


